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N owy rok kalendarzowy, to 

przede wszystkim nowy budżet, 
jak co roku rodzący się w wiel
kich bólach. Przede wszystkim 
należy oszacować dochody i tu
taj na ogół kalkuluje się z po
wietrza. Bo przecież projekt 
budżetu Zarząd miał obowiązek 
przygotować do 15 listopada, 
tzn. zanim Sejm przesądzi o re
alnych dochodach gmin. Otrzy
mujemy co prawda informacje o 
planowanej wielkości subwencji 
oraz zakładanych wskaźnikach 

inflacji, średniorocznego 
wzrostu cen towarów i usług, 
niestety nie widać żadnego 
związku· między jednymi a dru
gimi. 

I tak dla przykładu, jeżeli 
subwencja ogólna dla gminy w 
1994 r wynosiła 2 mld 547 mln 
złotych to na rok 1995 Minister 
Finansów zaplanował aż 2 mld 
537 mln złotych, przy zakła
danej inflacji (grudzień 95 do 
grudnia 94) 16,9 %. A przecież 
dla utrzymania podobnego zasi
lania budżetu gminy przez bud
żet Państwa należało chyba 
podwyższyć tę subwencję o co 
najmniej 22,7 %, tj. o współ
czynnik wzrostu średnich cen 
1995 w stosunku do średnich 
cen 1994 r. 

Podobnie druga znaczna po
zycja dochodów - subwencja oś
wiatowa. 
Wstępnie skalkulowano ją na 
16 mld zł (należy mieć nadzieję 
że nie uwzględnia ona szumnie 
zapowiadanych podwyżek płac). 
Wstępna subwencja w roku 
1994 wynosiła 13 mld 382 mln 

Analiza wydatków rzeczowych 
rem\inwest plan. na rok 1995 
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Zakup usług 

Zakup materiał-ów Inwestycje 

� przew. udz. '94 - plan. udz. '95 

złotych a więc planowany 
wzrost to niespełna 19,6 %. 
Jak się to ma do tegorocznej in
flacji, która w relacji gru -
dzień'94 - grudzień'93 wynieść 
ma w najbardziej optymistycz
nych szacunkach · (rządowych) 
ok. 28 %. Tak więc nic nam te 
procenty nie grają - przynaj
mniej ja nie bardzo widzę „real
ny wzrost nakładów na 
oświatę". 

Koniec końców jakoś skleci
liśmy dochody naszej gminy na 
poziomie 4 7 mld 132 mln zł co 
daje wzrost o 16,4 % (i to przy 
założeniu że na pomoc społecz
ną dostaniemy tyle ile zgłoszono 
potrzeb). Z tego budżetu trzeba 
będzie pokryć wydatki rzeczowe 
(o 22,7 % wyższe), zapłacić za 
prąd (o 27,8 % droższy), wypła-

cić uposażenia (o 27,7 % wyż
sze) i pewnie wyremontować 
wszystkie drogi, utrzymać spor
towców i zespoły, wyremontr 

wać budynki gminne orb · 
wypłacić nowe dodatki mieszka-
niowe. Nie można też zapomi
nać, że gmina powinna 
budować, inwestować na pozio
mie 20 % budżetu - niższy pro
cent na inwestycje to 
praktyczne cofanie się 

- w rozwoju (!). 
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Plan. wyk. 
1994 r.(tys.zł.) 
1.353.200 

89.100 
4.676.680 

913.630 

734.516 
20.048.438 

25.000 
1.163.142 

107.601 
5.208.595 
1.321.400 

668.974 
5.828.948 

19.800 

41.245.397 

RAZEM 
Zakup materiałów 
Zakup usług 
Inwestycje 

Wsk. % 

57.7 
112 
105 

153 

153 
115 
120 
123 
123 
138 
101 
128 
123 
123 

118 

7.116.532 
1.236.015 
1.040.517 
4.840.000 

pw. 94 pl. 95 
3.28 1.61 
0.22 0.21 

11.34 10.14 

2.22 2.89 

1.78 2.32 
48.61 47.65 
0.06 0.06 
2.82 2.94 
0.26 0.27 

12.63 14.82 
3.20 2.75 
1.62 1.77 

14.13 14.78 
O.OS O.OS 
0.00 0.62 

100.00 100.00 
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* Po uchwaleniu porządku 
obrad Przewodnicząca Rady 
Miejskiej P. Władysława 
Kołodziejczyk podziękowa
ła Radnym za udział w licz
nych obchodach Święta 
Niepodległości jak również 
za uczestnictwo w akade
miach szkolnych oraz wystę
pach dzieci i młodzieży, 
które odbyły się w Ośrodku 
Kultury w Sułkowicach. 

Niektórzy Radni brali udział w składaniu wieńcy i wiązanek 
kwiatów przed pomnikiem. 

* Aleksandra Korpal zgłosiła wniosek o uwzględnienie w przysz
łym budżecie środków na ewentualne nagrody 
dla osób wyróżniających się w działaniach na 
rzecz społeczności gminnej. Podkreśliła, że nie 
chodzi tu o duże pieniądze lecz o dostrzeżenie i 
docenienie działań niektórych osób czy instytuc
ji. Projekt regulaminu nagradzania jest przygoto
wany przez Komisję Statutową i zostanie 
przedstawiony na jednej z sesji do uchwalenia. 
Za propozycją głosowało 16 radnych, 3-ch 
wstrzymało się od głosu. 

* Radni pozytywnie ustosunkowali się do 
prośby Komisariatu Policji w Sułkowicach o 
dofinansowanie w wysokości 6 mln zł zakupu kamizelek kulood
pornych. 

* Zarząd Miejski w okresie międzysesyjnym zajmował się: 
przede wszystkim sprawami inwestycyjnymi: 
- gazyfikacja mimo 3-ch miesięcznego opóźnienia dobiega końca 
- wodociągi - w Rudniku II wykonano zakres prac przewidzianych do 
zrobienia w czynie społecznym, mieszkańcy częściowo wnieśli wpła
ty, zakupiony został materiał. 
- w Biertowicach trwa realizacja budowy wodociągu. 
- w Krzywaczce powstał problem z wykonaniem kolejnego odwiertu 
ponieważ właściciel gruntów wyjechał z kraju. Za!zęto szukać innej 
lokalizacji. 
- telefonizacja - w wyniku inteIWencji uzyskano zapewnienie Teleko
munikacji, że do końca roku rozpoczęte prace zostaną załatwione. 
Istnieje możliwość rozbudowy tut centrali telefonicznej dla kolejnych 
400 numerów. 

Interpelacje i wnioski Radnych (m.in) 
- Ignacy Żarski - zaproponował wykonanie problematycznego od
wiertu na jego terenie. 
- Zofia Frosztęga - wystąpiła do Burmistrza Gminy o pilotowanie bu-

dowy sali gimnastycznej w Harbutowicach. Rozmowy z Radą Sołec
ką były prowadzone, a mieszkańcy deklarują wykonanie więźby 
dachowej we własnym zakresie z własnego materiału. 
- Michał Rapciak - wystąpił o przeanalizowanie kosztów wykonywa
nia kolejnych odwiertów w Krzywaczce, a kosztów przyłączenia 
wodociągu wiejskiego do wodociągu Myślenice - Bęczarka - Głogo
czów. 
- Jan Hodurek - w sprawie remontu drogi łączącej ul. Partyzantów 
z ul. Kowalską. 
- Artur Jaśkowski - o wybudowanie zatoki na przystanku autobuso
wym w Rudniku Dolnym i oświetlenie tego przystanku. 
- Stanisław Latoń - zwrócił się z wnioskiem o regulację stanu praw
nego dróg gminnych i konieczność przeprowadzenia remontu chod!-:-
ka na odcinku Rynek - restauracja „Kowalska". .....,_. 
- Stanisław Szczepaniak - w sprawie remontu dróg w Rudniku 
zwłaszcza na odcinku od Dornu Wiejskiego do drogi „przez wieś". 

==== - Jacek Kwiatek - poruszył sprawę wycięcia 
drzew nad drogą na tzw. ,,Końcówkę" w Harbuto
wicach. 
Ignacy Żarski - w sprawie remontu przystanku 
PKS w Krzywaczce. 
- Zofia Frosztęga - poruszyła sprawę wycinania 
w lesie gałęzi jodłowych oraz handlu tymi gałę
ziami, sugerując w tym zakresie wystąpienie do 
wojewody o wydanie generalnego zakazu, podob
nie jak to zrobiono w województwie nowosądec
kim. 
W tym temacie Radni zwrócili uwagę, że wycina
ne są gałęzie nie tylko jodłowe, ale także sosny i 

brzozy. Problem ten występuje we wszystkich miejscowościach gfT':_ 
ny, a w okresie świątecznym sprawa ta się jeszcze potęguje. 
W kwestii nielegalnego pozyskiwania gałęzi zabierała głos większo. �. 
Radnych, którzy zajmowali negatywne stanowisko sugerując jedno
cześnie podjęcie starań w celu ograniczenia tej działalności. 
- Biela Jan - wystąpił w sprawie obliczania dochodowości z 1 ha, 
która brana jest pod uwagę w opiece społecznej. 

Zgodnie z porządkiem obrad jednym z kolejnych punktów sesji 
była informacja o działalności i problemach Zakładu Usług Wodocią
gowych. Ze względu 
jednak na obszerność 
i problematyczność 
tematu materiał bę
dzie zamieszczony w 
kolejnym wydaniu. 
Informacyjnie nale
ży jednak przeka
zać, że raczej nic 
nie uchroni odbior
c6w wody przed ko
lejną podwyżką 
ceny.!!! 



Uprawnienia i wysokość 

Uprawnienia do dodatków mieszkaniowych mają te osoby 
i rodziny (gospodarstwa domowe), które jednocześnie speł
niają trzy następujące warunki: 

- warunek pierwszy 
* mają tytuł prawny (przydział) do mieszkania w budynku 
komunalnym, zakładowym, prywatnym lub spółdzielczym 
* są właścicielami mieszkania domu. 

- warunek drugi: 
* u I-osobowych gospodarstw tj. osób mieszkających sa
motnie, gdy suma wszystkich dochodów nie przekroczyła 
1,5 najniższej emerytury, 
* u gospodarstw wieloosobowych - gdy suma wszystkich 
dochodów osób razem zamieszkałych nie przekroczyła naj
niższej emerytury średnio na 1 osobę miesięcznie. 
Kwotę najniższej emerytury okresowo wyznacza Minister 

. acy np. w listopadzie 1994 r. wynosiła 1.940 tys. zł, w 
'. udniu 94 r. 2.140 tys. zł. 

... umuje sie wszystkie dochody brutto (przed opodatkowa
niem) z ostatnich 3 miesięcy. 

- warunek trzeci: 
* gdy powierzchnia użytkowa zajmowanego mieszkania nie 
przekracza powierzchni normatywnej więcej niż o 30% tzn. 
nie jest większa od: 
u g0spodarstw I-osobowych 45.5 m2, 2-osobowych 52.0 
m2, 3-osobowych 58.5 m2, 4-osobowych 71.5 m2, 5-oso
bo�ch 84:5 m2, 6 i więcej osobowych 91.0 m2, gdy 
powierzchma domu jednorodzinnego nie przekracza 70 m2 
pow. użytkowej. 

Nie mają uprawnień do dodatków mieszkaniowych te 
go�p'?dars�a,. które nie spełniają chociażby jednego z 
wyzeJ wynnemonych trzech warunków oraz: 
* podatnicy podatku rolnego z wyjątkiem wiejskich na
uczycieli, 
* najemcy mieszkań o czynszu nieregulowanym, 
* najemcy mieszkań socjalnych, 
* �rowadzący działalność gospodarczą w zajmowanym 

, .. eszkaniu. 

Wysokość dodatku mieszkaniowego - zależy od wysokości 
w;y?atków na mieszkanie, od wysokości dochodów i liczby 
osob w gospodarstwie domowym. 

Do miesięcznych wydatków na mieszkanie zalicza się: 
* u_ n�je�ców: czynsz najmu, opłaty za centralne ogrze

wanie i ciepłą wodę, opłaty za zimną wodę i odbiór nie
czystości oraz Windę i antenę zbiorczą, 
* u członków spółdzielni: opłaty eksploatacyjne, opłaty za 

�entr�e _ogrzew8;1ie i ciepłą wodę, opłaty za zimną wodę 
i odbior meczystosci oraz za Windę i antenę zbiorczą, 

* u właścicieli domów i mieszkań: opłaty za centralne 
ogrzewanie i ciepłą wodę, opłaty za zimną wodę oraz od
biór nieczystości. 

Gdy mieszkanie ma piecowe ogrzewanie lub nie ma siecio
wej ciepłej wody - wówczas do w /w wydatków dolicza się 
odpowiedni ryczałt. 

Wydatki na mieszkanie dotyczą faktycznej powierzch
ni użytkowej, lecz nie większej od normatywnej, tj.: 
* w gospodarstwie I-osobowym - 35 m2, 
* w 2-osobowym - 40 m2, 
* w 3-osobowym - 45 m2, 

* w 4-osobowym - 55 m2, 
* w 5-osobowym - 65 m2, 
* w 6 i więcej osobowym - 70 m2. 

Część wyżej obliczonych wydatków na mieszkanie - gospo
darstwa domowe pokrywają z własnych dochodów, a po
zostałą cześć - pokryje dodatek mieszkaniowy. 

Gospodarstwa I-osobowe - przeznaczają 15% swych mie
sięcznych dochodów (brutto) na opłacenie mieszkania, 
resztę wydatków na mieszkanie pokryje dodatek mieszka
niowy. 

Gospodarstwa 2, 3 i 4-osobowe przeznaczają 12% swych 
miesięcznych dochodów (brutto) na opłacenie mieszkania 
- resztę wydatków na mieszkanie pokryje dodatek miesz
kaniowy. 

Gospodarstwa 5 i więcej osobowe przeznaczają 10% swych 
miesięcznych dochodów (brutto) na opłacenie mieszkania 
- resztę wydatków na mieszkanie pokryje dodatek miesz
kaniowy . 
PRZYKŁAD: 
Gospodarstwo 5-osobowe ma łączne dochody (z ostatnich 
3 miesięcy) w wysokości 8.000 tys. zł miesięcznie i zajmu
je spółdzielcze mieszkanie o pow. 65 m. Miesięczne wydat
ki na mieszkanie wynoszą razem 2.100 tys. zł. 
Gospodarstwo wpłaca do administracji spółdzielni 10% 
swych dochodów czyli 800 tys. zł. 
Dodatek mieszkaniowy wynosi 1.300 tys. zł. 

Wniosek (urzędowy druk) o dodatek mieszkaniowy trze
ba złożyć w zarządzie gminy. Do wniosku dołączone być 
musi oświadczenie o liczbie osób w gospodarstwie domo
wym i o wysokości oraz źródłach wszystkich dochodów. 
Oświadczenie to składa się w świadomości karnej odpo
wiedzialności za dane zgodne z prawdą. 

Urzędnik przyjmujący wniosek ma prawo zażądać od
powiednnich dokumentów 1 zaświadczeń. W razie stwier
dzenia nierzetelnych oświadczeń - przyznany dodatek 
miesz�aniowy może być wstrzymany z żądaniem (i eg
zekucją) zwrotu w podwójnej wysokości nienależnie 
pobranych kwot. 

Przyznanie dodatku mieszkaniowego powinno nastąpić 
w czasie _ l miesiąca od daty złożenia wniosku. Decyzję o 
przyznamu dodatku podpisuje burmistrz. Dodatek jest 
pr�awany na 6 miesięcy, poczem trzeba złożyć nowy 
wniosek. 

Przyznany dodatek mieszkaniowy jest przekazywany na 
konto �dminist�acji domu, jedynie właściciele domów jed
norodzmnych i lokatorzy mieszkań bez c.o. i bez c.w. 
mo�ą osobiście uzyskać dodatek (lub jego część) z kasy 
gmmy. 

Jeśli po przyznaniu dodatku zostanie stwierdzone 
nieterminowe wnoszenie opłat za mieszkanie - wypła
ta dodatku mieszkaniowego może być wstrzymana. 

Szczegółowe informacje i odpowiednie druki można ot
rzymać: 
w Urzędzie Miejskim w Sułkowicach, I piętro - pokój nr 17 

u Pana Jana Batki. 

Podstawa prawna: 
* Ustawa o najmie i dodatkach mieszkaniowych z dn. 

2 lipca 1994 r. Dz. U. 
* Rozporządzenie Rady Ministrów z dnia 2.XI.1994 r. 
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DOBRA LEKCJA 
Szanowni Czytelnicy. Z wielką uwagą i zadowoleniem 

przeczytałem w listopadowym wydaniu n/ gazety artykuł 
,,Jedynie szkoły", autorstwa WZ. Uważam, że autor(ka) 
niepotrzebnie się wstydzi swojego imienia i nazwiska, ale 
to już nie moja rzecz. 

Otóż ze wspomnianego artykułu dowiaduję się, że do 
ogólnoświatowej akcji „sprzątania świata" przystąpiły rów
nież nasze dzieci ze Szkół Podstawowych - Biertowice, 
Harbutowice i Sułkowice. Wielkie brawa. Ale gdzie się po
dział Rudnik, Krzywaczka i ZSZ-Sułkowice. Nie było co 
prawda przymusu. ale ... 
Szkoda że tej akcji, tak szeroko propagowanej przez środ

ki masowego przekazu nikt u nas (za wyjątkiem w/w) nie 
zorganiZował globalnie. Nie dla hymnów pochwalnych, lecz 

dla samej jej istoty i znaczenia. Szkoda, że nikt (za wyjąt
kiem w/w) nie zrozumiał jej celu. W przeciwnym razie 
może nie pisałbym tego swojego pełnego goryczy czy pre
tensji artykułu. Chociaż, czy ja wiem ? Pomimo bowiem 
szczerego zadowolenia, że taka akcja znalazła oddźwięk 
również u nas, pozostaje jednak pewien niedosyt. Pewien 
niesmak. Chodzi mi o to, że zamiast przykładu dorosłych 
dla młodych obywateli, to my dorośli niejako otrzymaliśmy 
od dzieci naukę. 
Obyśmy umieli w przyszłości wyciągnąć wnioski 

z tej „lekcji ... 
Chyląc głowę mówię - brawo dzieci. brawo wycho

wawcy-inicjatorzy tej niewątpliwie pożytecznej 
działalności. 

Z wielkim szacunkiem i poważaniem 
Roman Kozik 



Święta, święta i po świętach ... 
Tak zwyKliśmy kwitować kilkudniowe święta obchodzone 
w rodzinie. 
Wielodniowe przygotowania, inwestycje domowe, .zakupy, 
wytężone sprzątanie, gotowanie, pieczenie ... I nagle, jak z 
bicza trzasł, święta mijają, zanim solidnie zaczniemy 
świętować. Przychodzi refleksja: czy warto było ? 

Uroczystości, uroczystości i po uroczystościach ... ? 
Rok intensywnych przygotowań. Zabiegi komitetu organi
zacyjnego o pozyskanie sponsorów, o dotarcie do wszys
tkich (!) absolwentów, o wciągnięcie do współpracy władz 
lokalnych, pracowników fabryki „Kuźnia" i innych zakła
dów, rzemieślników, całego środowiska. Starania o wyda
nie książki pamiątkowej. Wysiłek ludzi kultury, 
nauczycieli i młodzieży, by przygotować wspaniały pro
gram artystyczny, by odnowić, wyremontować i doprowa
jzić „do błysku" obiekty szkolne i ich otoczenie. A 
wszystko po to, by godnie wkroczyć w sto pierwszy rok. 

Czy warto było podjąć ten trud ? 
Odpowiedź dał przebieg trzydniowych (14X - 16X) 
obchodów. 
Bardzo bogaty program zrealizowano w 100 %, bez przy
krych niespodzianek, które zawsze zagrażają tak Wielkim 
prz.'.:!tisięwzięciom. Świadczy to o sprawności i rzetelności 
organizatorów. Wszystkie punkty programu dostarczyły 
nam ogromnych przeżyć - począwszy od tych najbardziej 
oficjalnych i uroczystych, po te wyłącznie rozrywkowe. 
Odpowiedź dała liczna obecność zaproszonych gości, 
młodzieży i rodziców. 

Warto było r 
Dla wszystkiego, co działo się w ciągu tych trzech dni i 
dla tego, co pozostanie w nas i w szkole na następne la
ta. Warto było, choćby po to, by odnaleźć absolwenta z 
1923 (!) roku i dla dokumentu przekazanego na uroczys
tym apelu, dotyczącego pierwszego sztandaru szkoły, 
ukrywanego z narażeniem życia przed hitlerowskim oku
)antem. I dla tych łez wzruszenia błyszczących w oczach 
J.ajstarszych absolwentów, z których niejeden odbył dale-

ą podróż, by znaleźć się wśród nas. 
Dla radości mieszkańców miasta, którzy taką atrakcję, 
jak loty helikopterowe nad miastem, mieli okazję przeży
wać po raz pierwszy. 

Warto było również po to, by pokazać, że dla naszej 
szkoły przeszłość jest ściśle związana z teraźniejszością i 
przyszłością, a tradycja to nie tylko rozpamiętywanie his
torii, lecz jej tworzenie. Tradycją naszej szkoły jest: być 
nowoczesną i zawsze odpowiadać na zapotrzebowanie 
środowiska, w którym działa i dla którego sto lat temu 
została powołana. 

By wymowa tej uroczystości nie zaginęła w natłoku 
wrażeń, by nie przeszła bez refleksji, już po uroczystoś
ciach, w atmosferze uspokojenia, zadałam młodzieży pyta
nia: czy takie uroczystości są potrzebne, jakie znaczenie 
dla człowieka i środowiska ma tradycja, czy warto szukać 
swych korzeni ? Zachęciłam uczniów, by sami postawili 
pytania: sobie, osobom uczestniczącym w jubileuszu, 
absolwentom szkoły. W „ankietach" przygotowanych dla 
absolwentów, wśród wielu pytań jedno pojawiało się niez
miennie: Czy brał(a) Pan(i) udział w uroczystościach, jeśli 
TAK. to dlaczego ? 
Ja zmieniłabym drugi człon pytania: jeśli NIE, to dlacze
go ? 

Dlaczego wielu młodych, mieszkających na terenie 
gminy nie przybyło na uroczystości. Oni nie mogli 
nie wiedzieć r 
A Więc dlaczego ? Nie mieli czasu ? Nie czują ZWiązku ze 
szkołą, czy może wprost przeciwnie, wspomnienia są zbyt 
świeże ? A może poczuli się niewystarczająco serdecznie 
zaproszeni ? 

Jeśliby ta ostatnia, hipotetyczna odpowiedź, miała oka
zać się trafna, to organizatorzy przepraszają i tłumaczą: 
wszyscy absolwenci byli serdecznie oczekiwani, choć nie 
było możliwe wszystkich osobiście zaprosić. Ponadto ko
mitet organizacyjny liczył na włączenie się miejscowych 
absolwentów w uroczystości jubileuszowe bardziej w roli 
gospodarzy aniżeli gości. 

Nadal oczekujemy na zainteresowanie i pomoc. Wszys
tkie osoby ZWiązane ze szkołą dawniej i dziś, te którym 
dobro „naszej" szkoły leży na sercu, rodziców uczniów 
obecnych i przyszłych prosimy o aktywne włączenie się 
do ruchu na rzecz szkoły. 

Zostańcie członkami Stowarzyszenia Przyjaciół 
Zespołu Szkół Zawodowych w Sułkowicach. 

Mieczysława Sroka 
nauczyciel Zespołu Szkól Zawodowych 

w Sułkowicach 
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'.Doceniając znaczenie Z,aspo'fu. Sz{(p"[ %ecfianicz

n.ycń, jafis, k_ontynuatora traaycji powsta'fej 100 {at 

wcześniej Szfis,'fi_J 1(.owafs{(iej, popieram zamysf za

wu1zania i tfe{([amję wo{{: przystqpienia M Stowa

rzyszenia Przyjaci6f Z,espofu Szk,6'[ .zawo/U!'Wycń 

w Su'f((owicacń. 
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1w - refleksje 

W listopadzie jak co roku odbył się w Gdyni Festiwal Polskich Fil
mów Fabularnych. Przegląd ten zakończył się w sobotę, a już w 
poniedziałek w krakowskim kinie pod Baranami w ramach replik roz
począł się pokaz najciek,awszych festiwalowych filmów. 

Jeden z nich chciałabym Państwu polecić. 
Tu opadają mnie wątpliwości: czy jest sens polecać filmy czytelni

kom „Klamry", którzy nie mają u siebie kina ? 
Zaryzykuję ! 
Film ten to dzieło Kazimierza Kutza pt. ,,Śmierć jak kromka chle

ba". Kutz jak zawsze pokazuje w swoich filmach Śląsk, ale to określo
ne miejsce akcji nie stanowi przeszkody do snucia przez reżysera 
refleksji ogólnopolskich czy ogólnoludzkich. 

Jako przykład służyć może jego tryptyk na który złożyły się filmy: 
,,Sól _ziemi czarnej", ,,Perła w koronie" i „Paciorki jednego różańca". 

„Smierć jak kromka chleba" pokazuje wydarzenia, które poprzedziły 
zamordowanie górników kopalni „Wujek''. Pierwsze sekwencje pokazu
ją aresztowanie przywódcy „Solidarności" w kopalni. Dalej Kutz pro
wadzi widza ukazując różne postawy ludzi wobec tego co się działo na 
kopalni: odpowiedzialność, solidarność, męstwo, bohaterstwo, ale także 
na przeciwnej sali strach, ucieczkę przed ryzykiem, asekuranctwo, po
gardę. 

Film zrealizowany jest w konwencji fabularyzowanego dokumentu. 
Jest więc oszczędny, a nawet ascetyczny jeśli chodzi o środki ekspresji, 
reżyser nie osądza, nie szafuje łatwymi teraz po upływie IO lat ocena
mi. Pokazuje ludzi, którzy do końca wierzyli w ideę solidarności (piszę 
celowo małą literą, gdyż nie chodzi tu o związek). Uwierzyli tak głębo
ko, że z jasnymi, czystymi twarzami szli prosto pned wycelowane w 
nich karabiny, nie wierząc, że realizacja zasad, które sformułował w 
„Etyce Solidarności" ks. prof. Józef 1ischner, zasad godnej walki ze 
złem, przyniesie im coś nieodwracalnego, że przyniesie im śmierć. 

Dlaczego o tym piszę ? Dlatego, że wydaje mi się, że powoli zapo
minamy o tych ludziach (nawet grudniowa rocznica ich śmierci pozos
tanie niezauważona), tak jak powoli zapominamy o Janku Wiśniewskim 
z Gdańska, o Bogdanie Włosiku z Nowej Huty, o Grzesiu Przemyku z 
Warszawy, o Staszku Pyjasie z Krakowa. 

W szkołach co rok jesteśmy zobligowani do wprowadzania innego 
rodzju wychowania (ostatnio np. wychowanie komunikacyjne), a może 
tak wprowadzić wychowanie patriotyczne w oparciu o historię ostatnich 
lat ? Zachęcam Państwa do obejrzenia tego filmu, gdyż ma on własnoś
ci katarktyczne, oczyszczające, pozwoli nam przypomnieć co jest w 
życiu najważniejsze Gakie wartości), a co niskie i wymagające odrzuce
nia. Dodatkowym atutem, który powinien Państwa skłonić do obejrzenia 
filmu jest fakt, że jedną z głównych ról gra wywodzący się z Rudnika 
aktor - pan Roman Gancarczyk. 

Halina Kozioł 

,,Śmierć jak kromka chleba" 
reżyseria Kazimierz Kutz. 
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:J{afina ,Jasiń.skg, po raz drugi! 

:f«Jk. temu mieliście Państwo ok,a.zję potfziwioć w 
naszej Mini (jalerii pr.ze.ś{i.c.zne, przepojone .zapa
diem .zio'T, ptfne k,wiatów i moty{i ,,Łqf(j II Pani 
:J{aliny Jasińsf(jej. 

r_[J.ziś .zapraszamy tło "pr.zecfuuizfQ,11 po nie.zwyf(; 
fycfi, rajsf(jcfi ogrorfa.c.fi, .zapefnionycfi postaciami .z 
:J{je6a, !RJr,ju, Ziemi, '.Baśni. Postaciami 6ajk9wymi, 
świętymi, nierzeczywistymi i 6artfzo {utfzf(jmi. !!{_a 
ścieżk,acfi ogrodu .zam/qiiętego w ramy .z natural
nycfigafę.zi i k9narów spotk,acie: .91.tfama i 'Ewę 
k,uszonycfi i K'JLSZącycfi, aniofy czuwające nad maleń
f(jm Jezusk,iem w szopce i amorf(j czuwające nad 
.zak9cfianymi parami, ro.zmoc{{onycfi ,,świętycfi :Fran
ci.sz/(§w II i ro.z6awione Rrasnofutff(j, tfzied czekfl,jqce 
pod cfioink,q na pierwszq gwia.zc[ę i ,,świętycfi MikP
fajów 11 .z work,ami ptfnymi prezentów. .9l. wszystkP 
to, wec{{e gustu 6ajeczni.e k9{orowe .zacfiwycajqce tę
czq 6arw, 6qt{ź naturalne, 6eiowo .zfociste, ur.zekg,
jqce spok9jem i e{egancjq. 

Materid[ efo stwarzania 11rajsf(jego świata 11 6ier.ze 
artystkg, .z tego co 6{isk9 nas. Z rqt pó{, ogrotfów, 

fasów. Pi.eczofowicie .z6i.era k,wiaty, .ziofa, mcfiy, 
piórkfl,, szyszf(j, gafę.zie. 'llzupefnia to figurami wy
piefc,anymi .z masy sofnej. 

'WszystkP tafc, proste - ie a.ż nie efo powtórzenia. 
!!{_ie tfa się potfpatr.zec i naś{adować sty{u :J{aliny Ja
sińsf(jej. Sposó6 Rreacji wypfyzoa .z jej wnętrza, jest 
nierozerwalnie .zwiq.zany .z jej wyjqtk9wq oso6owoś
ciq. Stqd również 6ier.ze się nie.zmierzona ifośc po
mys'fów i niewyczerpana inwencja twórcza. 

!!{_ie potrafimy naś{adować tego, co ro6i artystkg,, 
ale możemy się tym .zacfiwycic i czqstk,ę jej talentu 
pr.zenie.śc tło swojego domu. r_[J.ziefo pfastyczne :J{aliny 
Jasińsf(jej sprawia, ie wnętrze, w f(Jórym się .znaj
tfzie, .zyslQLje swój intfywitfualny, wyjqtk9wy wyra.z. 
Pr.zestr.zenne "06ra.zy11 mogq 6yc również nie6anal
nym, unifc,atowym potfarunfc,iem, .zw'faszcza tera.z gtfy 
szukg,my mik9'fajowo-gwia.ztfk9wycfi prezentów. 



KALENDARZ 

Gazety Gminnej 

-\.;- ' Ul, Tl.1::, ;lT . 

i nie zaarzy. z tej przyczyny 
zroa.zi(iśmy się 6e.z wprawy 
i pomrzemy 6e.z rutyny . ... 

Żaaen a.zień się nie powtórzy, 
nie ma awócft poao6nycft nocy, 
i'wóc.ft tycft samycfi pocafunk§u,, 
iwóc1 jeanakjcli spojrzeń �11 1�.z1 

T '. �·v r, r r. 

9{0�9{01( 
• 

'BI'EZ'Y 

!A{_a szczęście„ na .zarowie„ 
na urotfę miasta„ 

że6y .zaaowofona 6y'fa 
panna i niewiasta„ 

że6yście mieli cfi{e6a 
ue wam potr.ze6a„ 

a efo cfi{e6a aż .za wie{e„ 
że6y 6y'fy w f<:._upie 

- trzy nietf.ziefe., 

że6yście 6y{i wese{i 
jaf<:._ w nie6ie anieli. 

!l'{j,ecfi pogoay nie .zas'foni 
żaana cfimura„ 

niecfi cz'fowief<:._ cz'fowieK,fl
nigay się nie 6oi. 

Szanowni Państwo 
i ,wy wie{cy tiypfomaci„ 
ur.zęanicy„ r.zemieś{nicy„ 

f<:._upcy„ krawcy i_ sto{ar.ze„ 
f<:._asjer.zy i mafar.ze„ 

6ieani i 6ogaci„ 
pr.zemys'fowcy i 6anl<:jer.zy„ 

tf.ziś efo szczęścia 

f<:._ażc[y 6ieży„ 
wie{cy ma{i i uczeni„ 
pracownicy i ro{nicy„ 

wszystkim życzymy pospo'fu 
naroefoweJło fionoru: 

r.zatf.zacwn • snra.,riJJ,eafiwości„ 
,.. .. • • - - .,IL. • •••• 

r.zq.a.zonym - gorliwości„ 

ospa'fym - napętiu, 
6y nie pope'fniafi 6'fętiu, 

gorfi,wym - ro.zsqa!Qt„ 

a ro.zsqanym por.zqaf<:._u„ 
por.zqanym - nagratf.zania„ 
nagrotf.zonym - ucieszenia„ 

ucieszonym - raaości„ 
uraaowanym - weso'fości„ 

weso'fym - opanowania„ 
a opanowanym uszanowania„ 

.:fa'fs.zy,wym - opamiętania 
i w 60s1<:jcfi pr.zyf<:._a.zaniacfi 

tf.zia'fania„ 
poetom - natcfinienia„ 

natcfinionym - ,wytcfinienia„ 
a nawietf.zonym olśnienia„ 

pi:faKSJm - wstr.zemięźfiwości„ 
tcfiór.zom - męstwa„ 

wafczqcym - .z,wycięstwa„ 
.z,wyciężonym - otiwagi„ 

a otiważnym powagi„ 
mężatf<:._om - profii6icji„ 

.zaś pannom - cfięci i am6icji„ 
a sportowcom - si'fy„ 

efo f<:._ażtfego mięśnia i f<:._ażaej 
ży'fy ... 

5!I.. na f<:._oniec rymowanl<:j„ 
niecfi 'Wam p'fynq. w szczęściu 

wszystkie ani„ poranki 
i że6y .. 'Wasze tf.zieci 

6ogatycfi ojców mia'fy. 



Szopfj mogq stać się ni.epowtarzalnq, traaycyjnq 
i nowocze.snq zarazem dekgracjq ś'UJi.q.tecznq naszycfi 
mie.szkJ1,ń. 

'Tradycyjne moty1JJ!f, naturalny surowi.ee i nowo
czesna forma 1JJ!ffazu spra'Wi'fy, ie prace p{astyczne 
J-{aliny Jasińsl<.,i.ej znalaz'fy wi.e{u zwo{ennik§w i sq 
trwfno cfostępne . .91.rtystkJl zgotfzi'fa się jecfnal<., 1JJ!fSta
Ulii. swe prace jeszcze przecf świętami 'Bożego 'l{aro
tfzenia w Su'fkg'Wica.cli, za co jej sercfeczni.e 
tfzięl<.,ujeniy. 

Zapraszamy Państwa! 
Przyjcfźci.e, og{qcfnijci.e, poc[c[ajci.e się urokg'Wi 

111?,g,jsl<.,icfi ogrocfów", zapragnijci.e mi.ee je w swoim 
cfomu, pocfarujci.e innym. Of@zja jest 'UJyjqtkgwa. 

1(9rzystając z naaarzajqcej s4 o{azji, 
wszystfjm 'Ewom i Jlaamom - imiennik9m 
naszycfi pra-przoa{(pw, sf;f aaamy najfepsze 
życzenia imieninowe. 

Aby Ewa już węży więcej się nie bała, 

Aby jabłka nie tylko dla Adama miała ... 

Nie to straszne co da się poznać i zrozumieć, 

Lecz trzeba to-to jeszcze wykorzystać uinieć! 

!Redl 

,,1\fl,jskje ogrody 11 Jfafiny Jasińsl(iej -
wystawa w Afini '.Barze - (jalerii 
(2?.ynel(3} czynna od [i.stopada tfo lq,ńca 
stycznia 1995 r. 

I 
Afi.eczysfawa i Janusz Srokgwi.e ń 



Realizując swoje zadania w okresie od początku 
br. do października, funkcjonariusze Komisariatu 
XIX Policji w Sułkowicach uzyskali między innymi 
następujące wyniki pracy w poszczególnych zakre
sach działania: 

. PRACA DOCHODZENIOWO-ŚLEDCZA 

- stwiecdzono czynów przestępczych 1 04 
- wykryto sprawców przestępstw 82 
- ustalono podejrzanych 45 
- uzyskano wykrywalność przestępstw na poziomie 80% 

Zagrożenie przestępczością na tutejszym terenie 
ukierunkowane było głównie na przestępstwa prze
ciwko mieniu (tzn. rozboje, włamania, kradzieże) , 
oraz przeciwko rodzinie 
(znęcania, alimenty) . 

Na uznanie zasługuje 
fakt wykrycia sprawców 
rozboi dokonywanych na 
uczniach Zespołu Szkół 
Zawodowych w Sułkowi
cach z równoczesnym 
udowodnieniem między 
innymi 1 9  rozboi i wymu-: 
szeń rozbójniczych. Wykryto także sprawców znisz
czenia-powybijania szyb w szklarni w 
Harbutowicach, którymi okazali się ńieletni zamiesz
kujący na terenie województwa bielskiego. 

Na konto sukcesu funkcjonariuszy pionu operacyj
no-dochodzeniowego należy również zapisać fakt 
ustalenia sprawców kilkakrotnych włamań do budyn
ku Szkoły Podstawowej w Sułkowicach, magazynu 
Obrony Cywilnej przy Urzędzie Miejskim w Sułkowi-
,ach, włamań do domków letniskowych i prywat
ych mieszkań oraz kradzieży mienia społecznego 

jak również prywatnego. 
W toku dokonanych przeszukań u podejrzanych 

odzyskano w większości skradzione przedmioty i 
oddano je pokrzywdzonym. Dochodzenie nie zostało 
jeszcze ukończone, a już na obecnym etapie spraw
com udowodniono około 30 czynów przestępczych. 

Opisane zdarzenia stanowią tylko część spraw w 
których zostali wykryci sprawcy. Lecz właśnie po
wyższymi przykładami chciałbym zwrócić uwagę na 
niepokojący wzrost przestępczości wśród nieletnich, 
sprawcami bowiem powyższych przestęstw okazali 
się wyłącznie nieletni. Tym bardziej jest to niepoko
jące zjawisko że w/opisane czyny należą do cięż
szych kategorii przestępstw. Należy nadmienić, że 
wzrost przestępczości wśród nieletnich jest proble
mem ogólnokrajowym. 

Funkcjonariusze tutejszego Komisariatu podjęli już 
stosowne środki, jednak skutecznego działania i za-

hamowania tego zjawiska upatrywać należy w ścis
łym współdziałaniu z instytucjami mającymi wpływ 
na kształcenie i wychowywanie dzieci i młodzieży 
na naszym terenie. Nie bez znaczenia jest również 
wychowanie wyniesione przez młodego obywatela z 
domu rodzinnego, zainteresowanie nim oraz znajo
mość środowiska w którym najchętniej przebywa. 

PREWENCJA 
W omawianym okresie czasu funkcjonariusze pre

wencji uzyskali między innymi następujące wyniki 
pracy: 
- załatwiono 330 interwencji, 
- sporządzono 1 90 wywiadów, 

- skierowano 46 wniosków do kole-
giów o .ukaranie, 
- ukarano mandatami karnymi 214 
osób na łączną kwotę 29.650.000 
zł 
- zatrzymano 51 osób z których: 
3 na gorącym uczynku kradzieży, 
1 na gorącym uczynku włamania, 
20 poszukiwanych, 
3 podejrzanych o przestępstwo, 

1 w związku z popełnieniem wykroczenia, 
1 6  nietrzeźwych kierujących, 
7 do wytrzeźwienia, 
1 3  praw jazdy zatrzymano, 
27 dowodów rejestracyjnych zatrzymano. 

Z w/w sumy 46 wniosków, skierowanych do Kole
gium przy Sądzie Rejonowym w Myślenicach o 
ukaranie, większość dotyczyła zagrożenia: 
- bezpieczeństwa i porządku w ruchu drogowym - 32 
- wykroczenia przeciwko porządkowi publicznemu - 4 
- wykroczenia przeciwko mieniu - 6 
- inne wykroczenia - 4 

Podkreślić należy, że przedstawione wyniki pracy 
załogi Komisariatu XIX w Sułkowicach nie są całko
witym odzwierciedleniem działań, gdyż w celu zag
warantowania dostatecznego ładu i porządku na 
podległym rejonie służbowym funkcjonariusze bar
dzo często zmuszeni są do wykonywania innych, nie 
objętych statystyką czynności. Czynności być może 
mało widocznych lecz koniecznych. 

Komendant 
Komisariatu XIX Policji 

w Sułkowicach 
asp. Andrzej Prokocki 



Wypis 
z nowej ustawy o prawie budowlanym 

( będzie obowiązywała od dnia 01.01.1995 r.) 
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ZAROBEK 

'1JL.9L 

!l(O'WYLLI 

Niemiecka firma handlowa wystąpiła do 
n/ gminy z długoterminową ofertą współpracy 
handlowej. 

Interesują ich kute elementy ogrodzeń (pło
ty, bramy) . W przysłanej ofercie cztamy: 
. . .  (cyt. ) ,,Jeżeli jesteście producentem lub han
dlowcem powyższych towarów prosimy o foto
grafie, broszury, katalogi lub rysunki 
elementów oraz zestawienia całościowe. Jeżeli 
natomiast nie są państwo producentami, ale 
posiadacie techniczne możliwości i jesteście 
zainteresowani produkcją takich przedmiotów 
prześlemy Wam fotografię, aby pokazać co nas 
interesuje. W przypadku wysyłania do nas 
propozycji własnych wyrobów prosimy o poda
nie ceny kalkulacyjnej" . . .  

Przedmiotowa oferta została w zasadzie 
przesłana do Gminy z myślą o Stowarzyszeniu 
Kowali. Uznając jednak, że może Zaintereso
wać również inne nie mające kontaktów ze 
Stowarzyszeniem znające się na produkcji ko
walskiej osoby, zdecydowaliśmy się ją opubli
kować. · 

Zainteresowani tematem mogą uzyskać w 
redakcji adres lub nr telefonu firmy występu
jącej z ofertą. 

/Red. / 
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JAKI 
PAN •••  

( tyt. red.) 

JUDO LZS 
11 Sułkowia 1 1  
Sekcja 
JUDO 

Z satysfakcją informuję, że dwóch zawodników naszej 
Sekcji tj. Wojciech Biela i Piotr Zawada zakwalifikowało się 
do Mistrzostw Polski Młodzików. 

Zawodnicy Ci trenując systematycznie od 4,5 roku jako 
pierwsi młodzicy, w 1 O-letniej historii naszej sekcji wywal
czyli tej rangi awans. 

Aby jednak dotrzeć do Mistrzostw Polski należało przejść 
cztery eliminacje makroregionalne. Wojciech Biela w tych 
eliminacjach zajmował kolejno miejsca: l i ,  l i ,  I l i ,  l i .  
Piotr Zawada natomiast miejsca: V, I l i ,  l i ,  I l i. 

Wcześniejsze ogólnopolskie sukcesy notowaliśmy w gru
pie kadetów. 

Szerzej o Sekcji JUDO w następnych wydaniach Klamry. 
Jacek Bugajski 
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Ośrodek Sportu, Kultury i Rekreacji 
w Sułkowicach ul. 1-go Maja 70 

wydzierżawi pomieszczenia 

Domu Wiejskiego 
w Rudniku 

* kawiarnię , 
* salę teatralną

,, 

* salę widowiskową_ 
Warunki do omówienia pod nr. telefonu 321 -97. 
Oferty należy składać w OSKiR w Sułkowicach 
do dnia 20.12.1994 r. 
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Przewodnicząca Rady Miejskiej 
w Sułkowic.ach 

przyjmuje mieszkańców w sprawach skarg, 

wniosków i interwencji 

w poniedziałki 
w godz. 9.00 - 15.00 /Urząd Miasta p. Nr.18/ 

Burmistrz Gminy Sułkowice 
przyjmuje interesantów w dniach: 

poniedziałki 12.00 - 15.45 
piątki 8.00 - 10.00 
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Przeci'W' b • I SO 19 . 
Powodem mojego obecnego, jak na razie pierwszego wystąpienia 

na łamach gazety gminnej jest nurtujący mnie od pewnego czasu 
problem. Sprawa co prawda dotyczy całego naszego kraju, lecz ten 
kraj to setki takich jak nasza, gmin. 

Dotyczy naszego rodzimego rolnictwa, a raczej jego poszcegól
nych gałęzi. 

Otóż wszystkim znana jest zapaść w jakiej znalazło się rolnictwo 
polskie. Rząd postkomunistyczny nigdy nie miał i dalej nie ma za
miaru, zrealizować postulatów przedwyborczych. Mało skuteczny 
jest również opór społeczeństwa przeciwko jego poczynaniom. Ale 
już zupełnie niezrozumiałe jest działanie samego społeczeństwa 
przeciw sobie. Weźmy takie np. produkty spożywcze. Wszyscy, lub 
prawie wszyscy poszli za modą, że co zagraniczne - to dobre. 

Nic bardziej mylnego. W tej chwili już nawet nasze opakowania 
nie odbiegają od tamtych, a zawartość to już inna sprawa. Ilość ro
bionych u nas oprysków (mało, bo nas nie stać), a ilość robiona w 
mocno dotowanym rolnictwie zagranicznym wpływa nie tylko na 
wygląd zewnętrzny, ale również na zawartość chemii w produkcie. 
Przez ten wygląd właśnie nasze rodzime produkty, choć znacznie 
zdrowsze mają mniejszy popyt Tracimy na tym wszyscy. 

Druga sprawa to kwiaty. Ostatnio dostrzegłem modę na kwiaty 
sztuczne. Nie takie znowu tanie. Że trwałe Gale nie ukradną) to fakt. 
Że ładne prawie jak "żywe" - może. 

Świeczki i lampki też można kupować sztuczne, wieloletnie. 
Takie atrapy. Będą to sztuczne święta - tak jak sztuczne będzie od
wiedzanie zmarłych i całe życie. 
Kupowane za grosze przez pośredników od chałupniczych produ
centów w Tajlandii, przywozi się do Polski całymi transportami 
utrącając rodzimą produkcję naturalnych symboli. Wszystko to po
dobno w imię oszczędności. Lecz jakiej oszczędności, jak wygląda
jącej w ogólnym rozrachunku. 
Zmarłych też można w ramach oszczędności owinąć w worek folio
wy - a może do tego dojdzie? 

Wasz stały czytelnik 
(nazwisko do wiadomości Redakcji) 



Dyrekcja oraz Samorząd Uczniowski 
Szkoły Podstawowej im. Adama Mickiewicza

w Sułkowicach 

składa serdeczne podziękowanie 

Panu �rancisz/wwi S/wrutowi 
za kolejny dar -
ufundowanie szkole telewizora kolorowego 
o wartości 9. 150.000 zł. 

Dar ten usprawni proces 

dydaktyczny i pomoże młodzie
ży w zdobywaniu nowych wia
domości w bardziej atrakcyjny 

i poglądowy sposób. 

SZKOŁA PODSTAWOWA 
im. Adama Mick.icwicz., 

w SULKOWJCACII 
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Sekcja Piłki Ręcznej - KS Gościbia składa · 
. 

-c.�t�� 
serdeczne podziękowanie Radzie Miejskiej 
za zrozumienie i przyznanie środków finanso
wych, umożliwiających wyjazd na zaprosze
nie do Budapesztu, na IX lnternationale 
Handball Gala. 

'Wszystkim Ąftento1 ,., 
Mini 'Baru 

e sze Źl/l en nulo:,ny 
Mamy nadzieję być 

godnymi reprezentanta
mi nie tylko Klubu i Suł
kowic, lecz jako jedyni w 
Polsce, którzy otrzymali 
zaproszenie 

.,,,,. 

Suriqt 'Bożego g{arotfzenia 
- całego kraju. 
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- Na Nowy Rok 
trzeźwy każdy 
chłop. 

- Nowy Rok 
nastaje, każde
mu ochoty 

dodaje. 
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